## 并行尺度裁切的深度卷积神经网络模型

黄友文, 方永平

(江西理工大学 信息工程学院, 江西 赣州 341000)

摘 要:针对并行卷积神经网络(PCNN)的参数过多,模型训练时间成本高的问题,本文提出了并行尺度裁切卷积神经网络(PSC-CNN).PSC-CNN 算法是将并行卷积神经网络其中一路(Path A)的输入及该通路的特征提取层的输出通过 Crop 层裁切得到新的尺寸的图像供给另一路(Path B)网络作为输入.这样,Path A 的输入图像在数据层经过一次随机裁剪,Path B 则经过了两次裁剪操作,增加了输入数据的多样性,提升了模型的学习能力.算法以 AlexNet 为基础网络,分别设计了对应的 PCNN 及 PSC-CNN 模型,在数据集 Caltech101、Caltech256上进行实验.实验结果表明,相较原始的 PCNN,本文提出的改进算法有效的提升了分类准确度同时缩短了训练时间.

关键词:并行卷积神经网络;识别;尺度裁切;特征提取;AlexNet

## Parallel Scale Cropping Deep Convolutional Neural Network Model

HUANG You-wen, FANG Yong-ping (School of Information Engineering, Jiangxi University of Science and Technology, Ganzhou, 341000, China)

Abstract: As the excessive parameters of parallel convolutional neural network (PCNN) and the high cost of model training time, this paper proposes a parallel scale cropping convolutional neural network (PSC-CNN). The PSC-CNN algorithm is that obtains an input for one path (Path A) of the parallel convolutional neural network and an output of the feature extraction layer of the path, and then to get a new size image as input of the other path (Path B) network through the Crop layer. In this way, the input image of Path A undergoes a random cropping in the data layer, and Path B undergoes two cropping operations, which increases the data diversity and improves the learning ability. The algorithm is based on AlexNet, and the corresponding PCNN,PSC-CNN models are designed respectively. Experiments are carried out on the datasets Caltech101 and Caltech256. Experimental results show that compared with the original PCNN, the improved algorithm proposed in this paper effectively improves the classification accuracy and shortens the training time.

Key words: parallel convolutional neural network; recognition; scale cropping; feature extraction; alexnet

作者简介:

黄友文 男,(1982-),博士,副教授.研究方向为计算机视觉,图像处理与模式识别、嵌入式系统及应用.

方永平(通讯作者) 男,(1994-),硕士研究生.研究方向为深度学习.

E-mail: 2754172445@qq.com.